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Bemærkninger til forslag om besparelser for budget 2023 
Bemærkningerne er fremsendt i forbindelse med drøftelse i MED-udvalg (CBF Rådhus) d. 27. marts 2023 

 

Generelle bemærkninger 

Hermed kommentarer til forslag til besparelser :  

Kunne man evt. forhøre sig blandt personalet, om nogen havde lyst til at gå ned i tid?  

Det kunne jo være , at nogle havde lyst/mulighed til det, og på denne måde kunne man måske ”samle” 
timer sammen og reducere antallet af stillinger der skal spares? 

 

Forslag 1 – Reducering af §50-team 

På vegne af §50 teamet 

KONSEKVENSER ved at reducere timeantallet i § 50 Teamet: 

 

- Når vi reducerer timeantallet, bliver det vanskeligere at overholde tidsfrister – dette også efter 
Barnets Lov, da undersøgelsesteamet fortsat skal udarbejde Børnefaglige Undersøgelser jf. § 20 og 
§ 26 samt Afdækning jf. § 19.  
Ud fra årsstatistik for 2022 fremgår, at ca. 64 % af undersøgelserne ville være omfattet af den nye § 
20 og/eller § 26 (med samme krav og tidsfrist som nu), mens ca. 36 % ville være omfattet af § 19 
(med samme krav til informationsindsamling og skærpet afdækning af andre børn i familien, men 
dog uden tidsfrist).  

- Med forslagets timereduktion i teamet, ville teamet fremadrettet bestå af 1,5 fuldtidsstilling, 
hvilket ville være særdeles sårbart på flere måder; 

o Sårbart ift. at skulle udarbejde akutte undersøgelser, herunder til 
Ungdomskriminalitetsnævnet (lovkrav), undersøgelser i forbindelse med akutte 
tvangsanbringelser samt undersøgelser af ufødte (kommende § 26). I 2022 forekom 13 
akutte undersøgelser i teamet. 

o Sårbart ift. at kunne overholde lovmæssige tidsfrister for undersøgelser omfattet af § 20 og 
§ 26 – samt sårbart ift. at sikre, at afdækningerne omfattet af § 19 ikke får urimelig lang 
”liggetid”. 

o Sårbart ift. løbende yderligere afdækning eller undersøgelse jf. § 95, stk. 4 (opdatering af 
tidligere afdækning eller undersøgelse). 

o Sårbart ift. faglig sparring/sikring af kvalitet i undersøgelserne. 
- Ved timereduktion i teamet vil det ikke være muligt at udarbejde PDI 

(mentaliseringsundersøgelser), hvilket aktuelt dels  
o opkvalificerer undersøgelser, 
o i visse tilfælde giver CBF en økonomisk besparelse ved ikke at skulle købe 

Forældrekompetenceundersøgelser, samt 
o aflaster anden faggruppe (psykologerne). 
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I sidste ende bliver det et spørgsmål om Ishøj Kommunes tilgang til udarbejdelse af undersøgelser; skal 
der prioriteres kvalitet i undersøgelserne for at sikre rette indsats fra start (undersøgelser som et 
brugbart arbejdsredskab), eller skal undersøgelser anses som et flueben, der udelukkende skal leve op til 
minimumslovkravet. Intentionen med Barnets Lov er netop at sikre den rette indsats fra start, hvilket 
harmonerer med kvalitet i undersøgelserne. 

 

Ovenstående graf viser, at der siden 2018 ses et stigende antal børnefaglige undersøgelser til 
undersøgelsesteamet, samt at der ligeledes ses et stigende antal akutte undersøgelser bl.a. jf. Lov om 
Ungdomskriminalitet (UKN) 

 

 

Ovenstående diagram viser, at ud af det samlede antal børnefaglige undersøgelser i 2022, vil ca. 63 % heraf, 
være omfattet af Barnets Lov §20 og §26 og ca. 34% være omfattet af §19.  

 

77

97

3
13

0

20

40

60

80

100

120

2018 2022

Antal BFU i alt Antal akutte BFU

Udvikling i antal børnefaglige undersøgelser 2018-2022

97

63

34

0

20

40

60

80

100

120

Antal BFU

Antal nuværende BFU i 2022 Antal BFU omfattet af §20/26 Antal afdækninger omfattet af §19

Fordeling af undersøgelser jvf. Barnets lov §19, §20 og 
§26 i 2022



Side 3 af 7 

Ovenstående giver herved et billede af, at der ikke forventes en betydelig reduceret nedgang i antallet af 
børnefaglige undersøgelser i takt med Barnets Lov samt ud fra tendensen af det generelle stigende antal 
undersøgelser. 

 

§ 50-teamet: 

Derudover har § 50 teamet udarbejdet en statistik, som viser udviklingen i børnefaglige undersøgelser og 
fordelingen af undersøgelser jf. barnets lov § 19, § 20 og § 26. Statistikkerne giver et billede af, at der ikke 
forventes en betydelig reduceret nedgang i antallet af børnefaglige undersøgelser i takt med Barnets Lov 
samt ud fra tendensen af det generelle stigende antal undersøgelser. 

 

§-50 teamets kommentarer til besparelse af teamet med 1.5 mand: 

KONSEKVENSER ved at reducere timeantallet i § 50 Teamet: 

- Når vi reducerer timeantallet, bliver det vanskeligere at overholde tidsfrister – dette også efter 
Barnets Lov, da undersøgelsesteamet fortsat skal udarbejde Børnefaglige Undersøgelser jf. § 20 og 
§ 26 samt Afdækning jf. § 19.  
Ud fra årsstatistik for 2022 fremgår, at ca. 64 % af undersøgelserne ville være omfattet af den nye § 
20 og/eller § 26 (med samme krav og tidsfrist som nu), mens ca. 36 % ville være omfattet af § 19 
(med samme krav til informationsindsamling og skærpet afdækning af andre børn i familien, men 
dog uden tidsfrist).  

- Med forslagets timereduktion i teamet, ville teamet fremadrettet bestå af 1,5 fuldtidsstilling, 
hvilket ville være særdeles sårbart på flere måder; 

o Sårbart ift. at skulle udarbejde akutte undersøgelser, herunder til 
Ungdomskriminalitetsnævnet (lovkrav), undersøgelser i forbindelse med akutte 
tvangsanbringelser samt undersøgelser af ufødte (kommende § 26). I 2022 forekom 13 
akutte undersøgelser i teamet. 

o Sårbart ift. at kunne overholde lovmæssige tidsfrister for undersøgelser omfattet af § 20 og 
§ 26 – samt sårbart ift. at sikre, at afdækningerne omfattet af § 19 ikke får urimelig lang 
”liggetid”. 

o Sårbart ift. løbende yderligere afdækning eller undersøgelse jf. § 95, stk. 4 (opdatering af 
tidligere afdækning eller undersøgelse). 

o Sårbart ift. faglig sparring/sikring af kvalitet i undersøgelserne. 

- Ved timereduktion i teamet vil det ikke være muligt at udarbejde PDI 
(mentaliseringsundersøgelser), hvilket aktuelt dels: 

o opkvalificerer undersøgelser, 
o i visse tilfælde giver CBF en økonomisk besparelse ved ikke at skulle købe 

forældrekompetenceundersøgelser, samt 
o aflaster anden faggruppe (psykologerne). 

 

I sidste ende bliver det et spørgsmål om Ishøj Kommunes tilgang til udarbejdelse af undersøgelser; skal der 
prioriteres kvalitet i undersøgelserne for at sikre rette indsats fra start (undersøgelser som et brugbart 
arbejdsredskab), eller skal undersøgelser anses som et flueben, der udelukkende skal leve op til 
minimumslovkravet. Intentionen med Barnets Lov er netop at sikre den rette indsats fra start, hvilket 
harmonerer med kvalitet i undersøgelserne. 
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Forslag 6, 7 & 8 – Reducering af  Gadeplan samt nedlæggelse af baba & 
Bydelsmødre 

 

Gadeplan: 

Jeg har i dag talt med gadeplan om besparelsesforslaget. Deres kommentarer fremgår af vedhæftet 
dokument ”bilag fra gadeplan”. Dokumentet tager afsæt i dokumentet fra i sommers, hvor gadeplan også 
var på dagsordenen til MED / besparelse. 

Bilag 

Hvordan kan andre mærke det, hvis Gadeplan bliver reduceret med to stillinger? 

Skoler og daginstitutioner og andre af kommunens institutioner, bl.a. Bredekærgård og Ishøj gård vil 
opleve, at vi sjældnere lægger vejen forbi, både dag og aften. Derudover vil også samarbejdet med de 
erhvervsdrivende, Politiet og Ishøj bycenter mm. også blive forringet ved at vi ikke vil have mulighed for at 
have en daglig kontakt. Derved vil den løbende dialog og sparring med lærere, pædagoger og 
socialrådgivere og andre medarbejdere med fokus på børn og unge med bekymrende adfærd, ikke kunne 
forsætte som den er nu, da der vil være færre øjne på gaden. Det lokalkendskab og de relationer, der er 
opbygget gennem utallige års arbejde og erfaring på gaden, vil blive udvandet, da gadeplan ikke i samme 
grad vil kunne være til stede i lokalområderne som de er nu. Børn og unge vil i mindre grad opleve synlige 
og tilgængelige voksne pædagoger i gadebilledet, der er klar med råd og vejledning i til tider hektiske 
ungdomsliv. Alle borgere vil få sværere ved at træffe en gadeplansmedarbejder og den tryghed gadeplan er 
med til at skabe for alle borgere ved sin tilstedeværelse, vil blive mindre. Andre kommunale medarbejdere, 
samt øvrige samarbejdspartnere, der meget ofte tager fat i gadeplan for at trække på den lokale viden og 
erfaring gadeplan besidder, må finde andre steder at få svar på dette. 

Eksempler fra hverdagen: 

En 15-årig skal til afhøring, og ønsker en gadeplansmedarbejder med. Gadeplansmedarbejderen kontakter 
moderen, i forhold til deltagelse, og moderen giver samtykke, da hun mener og føler at 
gadeplansmedarbejderen er den unges mor på gaden, og moderen er mor derhjemme. En ung 15 årig 
betror sig til en gadeplansmedarbejder, og fortæller at han er bange, da nogle af de 18+ årige har tvunget 
ham til at holde en pistol for dem. Medarbejderen kontakter sin leder, og sammen kontakter de politiet, 
som så går ind i sagen. Gadeplan løser også opgaver som ligger uden for deres arbejdsområde. Gadeplan er 
buffere for kommunes sure, vrede og skuffede borgere. Målgruppen for gadeplans indsats er 13 til 18 år, 
men i realiteten har vi dem fra vugge til grav. Og hjælper gerne med at sætte en cykelkæde på for en 
grædende 7-årig, eller med at lytte, når vores tidligere unge henvender sig, omkring en skilsmisse, eller 
andet relevant. Udover de beskrevne funktioner som Gadeplan er en del af, og som man må undvære til en 
vis grad hvis besparelsen vedtages, så undrer vi os over, at man i CBF foreslår en besparelse på det 
opsøgende område, samtidig med at den opsøgende funktion bevares i et andet center. Vi undrer os over 
denne spredning af fagligheden, og kan være bange for hvad det kan betyde for den fælles samlede tilgang 
til de unge, der er målgruppen. For os at se er det vigtigt at bevare ekspertisen og erfaringen samlet i 
CBF/Tryghed og kriminalitetsforebyggelse, frem for at sprede funktionen ud på flere forskellige centre, der 
ikke nødvendigvis arbejder tæt sammen. Vi kan samtidig være bange for, om dette overhovedet er en reel 
besparelse på sigt. Hvad gør man, hvis der pludselig ikke er roligt i Ishøj længere? Hyrer man private vagter? 
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Etablerer man kommunale vagtværn? Begge løsninger vil formentlig være dyrere og uden det lokale 
kendskab og allerede etablerede relationer til Ishøjs børn og unge.  

Citat fra en 23-årig ung kvinde dags dato: Gadeplan har altid været søde og trygge at tale med i svære 
situationer, og til at lytte og give gode råd og kram. Vi i gadeplan har også været med eller er med i del 
projekter eller ad hoc-opgaver såsom:  

1. Gadeplan  
2. Unge udenfor 
3. ART 
4. Baba 
5. Bydelsmødre 
6. Elevmæglere 
7. Nabohjælp 
8. Tryghedsvandring 
9. Vejleåparken 
10. Sex og samfund 
11. Familiebehandling 

 
1. Gadeplan 

I Ishøj har man siden 2007 haft en opsøgende gadeplansindsats, som i dag består af 4 
gadeplansmedarbejdere. Indsatsen er fokuseret på at være synlig i gadebilledet og er involveret på Ishøjs 
skoler og Next. Gadeplansmedarbejderne har været ansat i gadeplan mellem 15-40 år. 

Formål: Indsatsen har 2 overordnede formål, som er at forebygge kriminalitet og at øge trygheden i Ishøj. 
Vi skal være brobyggere og have direkte kontakt til de unge under 18 år, for at hjælpe dem til at komme 
videre, hvis de ikke er i uddannelse. Vi er samtidig de første fagpersoner, der møder de unge, når der 
foregår svære ting og det er derfor også et af målene, at de kan støtte, rådgive og håndtere konflikter. 

Metode: Den primære arbejdsopgave er at skabe tryghed igennem synlighed i gadebilledet, ved at være til 
stede der, hvor der er mest brug for det. Vi er kendte ansigter i byen og på skolerne, hvilket også gør det 
nemmere at samarbejde på tværs. Der er fokus på at opbygge gode relationer til børn og unge i Ishøj. 

Vi er ofte også i kontakt med borgere der har oplevet utryghed i byrummet og i kontakt med 
samarbejdspartnere for at sikre et godt samarbejde med fælles udfordringer. 

Gadeplansindsatsen kan opdeles i to: Den proaktive og reaktive del. Den proaktive del handler om at 
forebygge en gadeorienteret livsstil. Denne del af arbejdet foregår igennem tilgængelighed, oplysning, samt 
at man er opmærksom på, hvad der sker i byen. Det opsøgende gadeplansarbejde indebærer daglig kontakt 
med unge i byen og handler bl.a. om, at man på vegne af en eller flere kommunale aktører, har fokus på en 
bestemt ung eller gruppe, som er utryghedsskabende. Hvis der er behov for det, så yder vi akut 
gadeplansberedskab, som handler om, at de i tilfælde af større konflikter, uro eller utryghed, kan skabe 
tryghed ved at aflive myter, yde rådgivning, være kontaktskabende og informerende. 

2. Unge udenfor 

Tværfagligt samarbejde, som består af Park & vej, miljøcenter, Risikokoordinator, og Gadeplan, og unge 
udenfor koordinator. Der er i perioder utryghedsskabende og uhensigtsmæssigt ophold på kommunale 
udendørsarealer, i vuggestue, børnehave, skoler, Bredekærgård, Ishøjgård, skovhytten.  
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Formål: Formålet er at forebygge utryghedsskabende og uhensigtsmæssig adfærd, og ophold på 
kommunes udendørsarealer. Gadeplan tilser områderne næsten dagligt, og går i dialog med de unge, når 
de unge observeres på disse steder. Unge Udenfor får løbende henvendelser fra drift steder og 
institutioner, hvorefter der samarbejdes med at afhjælpe det specifikke problem… 

3. ART 

Gadeplan underviser i ART- Aggression Deplacement Training forløb/ vredeshåndtering. Formålet med ART 
er at støtte den enkelte i at udvikle sociale kompetencer og træne evner til selvbeherskelse og hjælper med 
at forbedre børn og unges sociale kompetence samt mindske adfærdsmæssige problemer. Forløbet skal 
give unge redskaber til at håndtere deres vrede og aggression. 

4. Baba – dette projekt er til forslag om besparelse 

I gadeplan har vi været med til at etablerer Baba-Ishøj. Baba Bliv etabliveret i 2014 af Fonden for Social 
Ansvar. Det er tænkt at Baba Ishøj er med til at styrke forhold til viden om børn og unges behov. Fædre 
med især anden etnisk baggrund synes værende fraværende i forhold til børnenes generelle opdragelse og 
skolegang. 

5. Bydelsmødre - dette projekt er til forslag om besparelse 

En gadeplansmedarbejder har i samarbejde med Fonden for Socialt Ansvar og en socialrådgiver fra Ishøj 
kommune uddannet flere hold bydelsmødre med stor succes. Bydelsmødre fungerer rigtig godt, hvilket 
bydelsmødrene selv udtrykker skyldes, at de forsat har Gitte fra Gadeplan som tovholder. Bydelsmødrene 
føler stor tryghed i den uformelle direkte tilgang til kommunen. 

Konsekvensen af besparelse af bydelsmødre: 

Det vil betyde, at det vil være sværere at tage ting i opløbet, fordi det for flere af disse kvinder er svært at 
opsøge hjælp, både til kommune, men også til daginstitution/skole, hvorimod det er nemt nu, fordi det er 
trygt og de oplever at der bliver handlet på tingene. Aktuelt har en gadeplansmedarbejder forsat hånd i 
hanke med projektet, og der er tale om få timer månedligt, som for bydelsmødrene gør en stor indsats. 
Gadeplansmedarbejder oplever jævnlige henvendelser fra StraXen og Sundhedsplejerskerne omkring unge 
mødre, som har behov for en bydelsmor, hvilket aktuelt kan lade sig gøre, men hvis projektet bespares, vil 
det ikke længere være muligt. 

Formålet med bydelsmødrene er, at når kvinderne er uddannet, kan de gå ud og hjælpe andre kvinder som 
har det svært eller som føler sig alene, samt de laver en del aktiviteter for byens kvinder og børn. 

6. Uddannelse af elevmæglere 
12. det er nedlagt efter beslutning fra skolerne i Ishøj. Dog ses der behov herfor efter flere voldsomme 

hændelser den sidste tid ude på skolerne. 

I 2015 startede en medarbejder fra Gadeplan og SSP-konsulent elevmægling op på Gildbroskolen. Der blev 
uddannet ca. 20 elevmæglere årligt indtil for knap 2 år siden. 

Formål: At børn hjælper børn med en bedre skoledag, og at få taget konflikterne i opløbet, så uenighed, 
drillerier og mobning kan afværges så meget som muligt. Skolen har fået gode resultater, som de mener 
skyldes ung til ung kontakten. 
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7. Nabohjælp 

En medarbejder for gadeplan var Ishøj kommunes repræsentant i Projekt nabo som, var en del af Den 
Boligsociale Helhedsplan i Vejleåparken, og blev etableret i samarbejde med kriminalpræventive råd, 
Trygfonden og Ishøj kommune. Formålet med indsatsen er at reducere antallet af indbrud i Vejleåparken og 
styrke det gode naboskab og forhøje trygheden i området, hvilket lykkes. 

8. Tryghedsvandring 

I Ishøj har der, og er der i perioder utrygt at færdes ude. Det er specielt blandt de ældste borgere i Ishøj, 
der føler utrygheden i deres boligområde. Aktuelt er Gadeplan netop blevet kontaktet af idrætscentret og 
Kultur og Fritid, som ønsker Gadeplans hjælp til at skabe ro og tryghed, bl.a. omkring idrætscentret og 
Bredekærgård. 

Gadeplan har etableret tryghedsvandringer i nærmiljø og i samarbejde med lokalt politi og 
afdelingsbestyrelser i de udsatte boligområder. 

9. Helhedsplanen i Vejleåparken 

Samarbejde med Helhedsplanen omkring trivsel og forebyggelse af kriminalitet af unge i området/distrikt 
syd. Lommepengeprojekt og fritidsjob, samt fritidsliv og hobby.  

10. Sex og Samfund 

I samarbejde med Ishøjs kommunes sundhedsplejersker er gadeplan på 2 gange årligt af 2 dage på Next og 
tale med de unge omkring sex, beskyttelse, kønssygdomme, graviditet og alkohol. 

11. Familiebehandling 

En gadeplansmedarbejder har i en periode udført familiebehandling for Familieværkstedet. 
gadeplansmedarbejder Ahmet bruger 10-12 timer ugentligt på en tyrkisk familie, hvilket aflaster 
familieværkstedet. Såfremt Ahmet ikke var tilknyttet familien, ville kommunen skulle bruge udgifter til tolk. 

 

Reduceret serviceniveau hos familieplejekonsulenterne 

Familieplejekonsulenterne 

Jeg har talt med familieplejekonsulenterne, som er med på en besparelse af deres team, når Henrik går på 
pension til november 2023. Dette betinget af at familieplejekonsulenterne inddrages i den fremadrettede 
proces omkring deres arbejdsopgaver, således det gode arbejde omkring makkerskab mellem rådgiver og 
familieplejekonsulent i vores komplekse anbringelsesanbringelser kan fortsætte – hvilket også er gældende 
for anbringelser på døgninstitutioner. 

 


